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telefonberendezést 
Készülékeink úgy az állami, mint a házi-
beszólgetósekre alkalmasak. Kombinált 
készülékeinken városi telefonbeszélgeté-
sek tartama alatt házibeszélgetések is 
folytathatók az összeköttetés megszakí-
tása nélkül. — Bankok, gyárak, kis- és 
nagyüzemek, gazdaságok és magánház 
tartások részére létesítünk legmodernebb 
automatikus, félautomatikus, soroskap-
csolású vagy vonalváltós telefonberen-
dezést. Díjtalan ajánlat tal szolgálunk. 

ELIWEST PRITEG EGYESÜLI MÜGflNTELEFON 
ÉS ELEKTROMOS IPAR R.-T. 

B U D A P E S T , V., Z R Í N Y I UGCA 1. 
Telefon: S51—31., 853—35. és 801—88. 

OOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOO 

Bonyolult IcérdéseKhen 
a specialista tanácsa szükséges. Orvosi kér-
désekben az orvosspecialistát kell felke-
resni, a teakeverék helyes megválasztására 
és a teaital helyes elkészítésére pedig a tea-
specialistát. 
Minden elárusítónk szakszerű felvilágosí-
tást tud nyújtani, hiszen cégünk 

T e a s z a k ű z l e l 
Meinl Gyula Rt. 
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Áll a Qarc 
q nikotin ellen 
A Dohányjövedék gyártmányai 

nikotintól mentesítve is 
kaphatók a trafikokban 

Gondolton egészségére 
szívjon JSIKOTEXET! 

A M a g y a r T i s z í v í s e l ő k T a k a r é k = 
p é n z t á r a R í . 

Budapesí, IX., Mesi.r ucca 15—17. szám. 

E l ő n y ö s f e l t é t e l e k k e l f o l y ó s í t 
budapes t i és pes tkörnyéki házakra 

jelzálog^ 
kölcsönöké! 

továbbá az ú j ép i tő takarékrendszer u t j á n 

családsház épitési kölcsönöket is 
Prospektust kívánatra díjmentesen küld. 

l l i í i l lS ! l iH ! i ! l ! j ! Í i ! l i i i l ! t l l l l l l l l l i l lH l l l l i l l l l l l l l | | | l l l l i l ! l l l l | 

HflHÁK MIHÁLY 
ELSŐRANGÚ URI SZABÓ 

Budapest, Sas ucca 4. 
Csak egész finom angol áru és csakis 

l e g e l s ő r a n g ú 111 u n k a . 
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C o l l e l s a r c o ( K a l i a ) 
1100 méter a tenger fe le t t 

Elsőrangú ház. — Hideg=, 
meleg vizszolgálat. 
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V Á R O S F E J L E S Z T E S 
VAROSFEJLESZTÉSI, KÖZGAZDASAGI ÉS IDEGENFORGALMI UJSAG. 

A KöszmunKáK Tanácsának elnöKe 
a főváros aUíuális Kérdéseiről 

T— * Mi les* «* Erzsébet sugáruttal. a Tabünnal és a Butapestet Kör-
nyexö községekkel 

A Városfejlesztés munkatársának alkalma 
volt a Fővárosi Közmunkák Tanácsának elnöké-
vel, Rakovszky Iván nyugalmazott belügyim-

' . , 1 1 1 í r t l v l a f n i .« T 01 vei, ttaKuvstity xvan —— - . — 
niszterrel hosszabb beszélgetést folytatni s tőle 
a vezetése alatt álló hivatal terveire, vonatkozo-
lag felvilágosítást kérni. A beszelgetes során 
először az Erzsébet-sugarút megépítésere vo-
natkozólag érdeklődtünk. 

- A z Erzsébet-sugárút - felelte Rakovszky 
I v / , n _ az ügy mai stádiumában nem tisztán 
elméleti ábrándozás többé, de a realitás előtere 
ben álló megvalósításra váró kész terv. Az épít-
kezés megindításának két akadálya van. Az 
effyik, hogy az út torkolatába eső és lebontásra 
ítélt ház, a székesfőváros tulajdona, amelynek 
hatóságai mé egyelőre nem tették meg a lépe-
seiket az útban álló ház lebontása iránt. Érint-
kezésben vagyunk azonban a főváros vezető kö-
reivel ebben a kérdésben és reméljük, hogy a 
folyamatban lévő tárgyalások mihamar ered-
ményre vezetnek. 

A másik nehézség abban áll, hogy a sugar-
út vonala több blokk kellős közepén vonul ke-
resztül. Azoknak a telkeiknek a tulajdonosai, a 
melyek a blokkok közepén fekszenek, természet-
szerűleg mindaddig nem építkezhetnek, amíg az 
utca felőli oldalon fekvő telkeken az utat meg 
nem nyit ják. Ezért 

szükség lesz o lyan törvényes felhatal-
mazásra, amelynek alapján a sugarut 
vonalába eső telkekre nézve a Közmun-
katanács elrendelheti az építkezeshez 

megszabott határidőt. 
Amenyiben az érdekelt telektulajdonos a kitű-
zött idő alatt az építkezést meg nem indítana, 
gyorsított eljárással lefolyó kisajátítást terve-

zünk. Az így kisajátított telken keresztül az-
után az út megnyitható lenne s az alakuló épí-
tési telkeket olyanoknak kellene eladni, akik 
azokat be is építik. 

A Tabán kiépítésére vonatkozolag a követ-
kező választ kaptuk: 

— A Tabán kiépítésének legfőbb akadatya, 
hogy új szabályozási tervet kell készíteni .A re-
gi szabályozási terv végrehajthatatlanna va t 
azért, meri közben a Tabánnak a Duna felöli ol-
dalán végleges építkezések történtek amelyek-
nek eltávolítása irreális költségekkel jarna, 
ezenkívül a régi tervekkel szembeni felmerült az 
a kívánalom is, hogy a Gellért-hegy lejtó, a 
fürdőváros gondolattal kapcsolatban, parkkent 
rendeztessenek, melyben a fürdőélettel kapcso-
latos építkezéseknek is tartassék fenn liely. Az 
ú j terveknek a gondolattal való kidolgozása fo-
lyamatban van és rövidesen el is készül. Hiba 
volna a Tabán ügyében financiális kérdést látni 
és abból indulni ki, hogy a köztulajdonban levő 
telkek értékesítéséből legalább akkora összegnek 
kell befolynia, mint amennyit annakidejen a 
köhatóságok kisajátításra fordítottak. Őszintén 
be kell vallanom, hogy a kisajátítása összegek, 
ha nem ingatlanban fekszenek, a háború alatt 
úgyis (devalválódtak volna. 

A megváltott területek arra valók, 
hogy azzal e városrész újbóli beepite-
sének legtökéletesebb módját biztosít-
suk, nem pedig arra, hogy értékesite-
sükkel valorizáltan szerezzük vissza az 

összegeket. 
—A Közmunkatanács a saját kezében lévő 

telkekkel intem akar ilyen financiális politikát 
folytatni, anélkül azonban, hogy azoknak elajáp-
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dékozásától, — mint az egye® tervekben felme-
rült, — szó lehetne. 

Megkérdeztük a Közmunkatanács elnökét, 
van-e kilátás atra, hogy Budapestet környező 
községek a székesfőváros városfejlesztési poli-
tikájába bekapcsoltassanak? 

— Nézetem szerint fontos és sürgős dolog 
lenne, hogy a Fővárosi Közimunkák Tanácsa 
komolyabb beleszólást nyerjen Budapest köz-
vetlen környékének és a Budapestről kivezető 
főutaknak rendezésébe, annál inkább, mert hi-
szen szervezeténél fogva eme feladat teljesíté-
sére különösen alkalmas. Lassan-lassan helyre-
hozhatatlan hibák történnek és majdnem elérke-
zett az utolsó pillanat, hogy a menthetőt meg-
mentsük. Ezek a környező városok és községek 
gazdaságilag és közlekedés szempontjéból ösz-
szeforrtak Budapesttel s ha fizikai fejlődésük 
nem történik egységes elgondolás és terv szerint, 
a valamikor mégis csak megvalósuló Nagy-Bu-
dapest soha sem válhat organikus egységgé, de 
összefüggéstelen alkatrészek zagyva mozaikja 
maraküi 

A Közmunkatanács hatáskörének ilye-
tén kiterjesztésére természetesen tör-
vényre van szükség, amely készen áll; 

a baj csak az, hogy a Közmunkatanács hatáskö-
rének kiterjesztése némi létszámszaporítással 
járna, az ezzel járó intézkedéseknek azonban, — 
bármilyen csekély jelentőségűek is, — nem ked-
vez a mai idő. 

a pestkörnyéki városok 
rendezéae 

Vezércikkünkben foglalkozunk Rakovszky 
Ivánnak, a Közmunkatanács elnökének érde-
kes nyilatkozatával, amelyben először olvasha-
tunk a pestkörnyéki városok rendezésének a 
kérdéséről. Ez a probléma szerintünk többé-ke-
vésbé hivatva lesz a Nagy-Budapest eszmét is 
közelebb hozni a megvalósuláshoz. Rakovszky 
Iván nagyjelentőségű nyilatkozata ebben a kér 
désben igen nagy hatással van az érdekelt 
városokra. A legutóbbi népszámlálási adatok is 
e környék fejlődő képességeit mutatták igen 
erős mértékben, ami többé-kevésbé át fogja he-
lyezni a városrendezés problémáit is a 
környékre. Ezit a gondolatot ma nehéz megvaló-
sítani, mert esztendőkkel ezelőtt, amikor még 
sokkal kevésbé voltak kiépülve ezek, könnyeb-
ben lett volna végrehajtható ez a rendelkezés, 
amely általános városképi szempontból is a fő-
városhoz kívánja csatolni a Budapestet munká-
sokkal ellátó lakótelepeket. Éppem ezért nem 
szabad létszámszaporítási okok miatt ennek a 
tervnek megvalósulásával sokat várni, mert a 
fejlődő kertvárosok rohamos fejlődése tönkre-
teheti már jóelőre ezeket a jövőben kialakuló 
rendezési terveket, 

A HÉV. 
megváltása 

Több mint egy éve már, hogy állandóan fel-
színen! van a Hév. vonalainak és járatainak a 
főváros által eszközlendő megváltása. Most 
végre az ügy olyan stádiumba jutott, hogy a kö-
zel jövőben várható e régóta húzódó probléma 
megoldása. A főváros közönségének és közleke-
désének valóban elsőrangú érdeke, hogy az 
egyesítés és ezáltal a fővárosi és környéki köz-
lekedés egységesítése megvalósuljon. A Beszkár 
berzenkedését ez ellen nem lehet és nem szabad 
komolyan venni. A Beszkár ugyanis ezúttal is-
mét a maga érdekeit védelmezi a közönség érde-
keinek rovására. De egyszer már vége kell sza-
kadjon annak, hogy a közönség pénzén femtar-
tott üzemek szembehelyezkedjenek a közönség 
érdekeivel. A Beszkárnak ell kell hallgatnia és a 
B. Hév.-vonalat mielőbb tető alá kell hozni. 

GALLINA FRIGYES dr. TANÁCSNOK UJ 
KÖNYVE „BUDAPEST UTCANEVEIRŐL." 

A Városi Szemle legutóbbi számában vezető 
helyen hozta Gallina Frigyes dr.-nak Budapest 
utcaneveinek történeti kialakulásáról szóló ér-
tekezését. Számos helytelenül használt, hibás, 
vagy nem teljes utcanévvel mutat rá a tanács-
nok munkájában arra a helytelen politikára, a 
mellyel a Közmunkatanács Budapest utcáinak 
elnevezését végzi. Külföldi városok utcanevei-
nek vizsgálatával is mutat összehasonlításokat. 
Rámutat arra, hogy utcáinkat legtöbbször min-
den tervszerűség nélkül nevezik el és sok-
szor történeti nevekről egyáltalán nincs Buda-
pesten utca, vagy tér elnevezve. Végül az utca-
névmegállapító bizottság összetételeinek meg-
változtatását javasolja. 

A FŐVÁROS VÁROSRENDEZÉSI BT-
ZOTTSAGÁNAK MEGALAKULÁSA. 

A főváros városrendezési bizottsága Harrer 
Fedenc dr. elnökletével tartotta meg alakuló köz-
ülését. Az elnök megnyitó beszédében kifejtette, 
hogy olyanirányu működést kell kifejteni a szak-
bizottságoknak, hogy nemcsak mint vélemény-
adók szerepeljenek, hanem véleményüket az illeté-
kes helyen fontosnak is tartsák és figyelembe is 
vegyék. Büchler József szerint elképzelhetetlen az 
ú j törvény rendelkezései -szerint, a szakbizottsá-
gok komoly működése, mert hiszen éppen a tör-
vény teszi azt illuziórisisá. Ezután a bizottság al-
elnökévé K. Császár Ferencet választották meg. 

Megválasztották a városrendezési szakbizott-
ságnak a Közmunkatanácsba küldendő négy tag-
ját is. Az egységes községi párt részéről Harmath 
Ferencet, a keresztény községi párt részéről K. 
Császár Ferencet, a szabadelvüpárt részéről Nagy 
Andort, a szociáldemokrata párt részéről Büchler 
•Tózsetfet. 
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Budapest 
A polgármester választások után minden ér-

deklődés a tanácsnok választások felé terelődött, 
amely rég megérdemelt munkák jutalmát és friss 
erőket hozott az irányító székekbe. 

BÓDY LÁSZLÓ DR. 
A másodosztályú tanács jegyzők közül került a 

tanácsnoki méltóságba. A fő'város legnagyobb ke-
rületéből került a városháza városrendezési ügy-
osztályába, ahol a pénz- és adóügyekkel és költ-
ségvetési referádákkal foglalkozott. A kitűnő kép-
zettségű ú j tanácsnokot a polgármester egyelőre 
a közoktatási ügyosztályba osztotta be. 

Bódy László dr. Kovácsházy Vilmos dr. 
KOVÁCSHÁZY VILMOS DR. 

A sokoldalú 26 év óta szolgáló másodosztályú 
főjegyző egyhangú határozattal lett tanácsnoka 
a székesfővárosnak. Alig- is van területe a köz-
igaagtatásnak amelyben Kovácsházy Vilmos alapos 
gyakorlati tudással ne rendelkezne. Majdnem tíz 
évig a lipótvárosi elöljáróságon helyettes elöljá-
róként működött s így széleslátóköre mindazt fel-
öleli, amely egy ilyen nagy város minden porci-
kájában lüktet. 

SZLOVÁK PÁL ÜR. 
A polgármesteri hivatal közbecsülésben állt 

adminisztrátora másfélévtizedes városi működés 
után lendült a közjogi és illetőségi ügyosztály élé-
re. Fontos pozíciójában bizonyára épen úgy meg-
állja helyét, mint a tanügyi osztályban, majd ké-
sőbb a polgármesteri hivatalban. Szimpatikus 
személye kiváló képzettségével párosulva szinte 
predesztinálja vezetői állásra. 

új tanácsnokai 
viszonyok között éledező építésnek különösen a 
háború után felvetődött ú j technikai és stílusbeli 
törekvéseknek alapos ismerője kell, hogy legyen 
az építés legfőbb faktora s ez az ú j tanácsnokban 
szerencsésen és hiánytalanul feltalálható. Műkö-
désiétől sokat remélnek mindazok, akik értéke», 
munkásságát megtanulhatták becsülni. 

NÉMETHY KÁROLY DR. 
A főpolgármesteri hivatal vezetőjeként műkö-

dött az utolsó öt esztendőiben. Városi működése 
alatt szociálpolitikai és művészeti ügyeknek is 
hosszú ideig volt intéző keze. Mint a legszebben 
dekorált tiszt aranysarkanytyus vitézzé is avat-
tatott annak idején. Közművelődési ügyositá-
lyunk személyével nagy nyereségre tett s'zerf. 

SALAMON GÉZA DR. 

Tizenkilenc éves városi működésével a köz-
egészségügy legelvontabb részleteinek is alapos 
tudósává vált. Vezető tehetsége ós irányító kész-
sége annyira közismert, hogy tanácsnokká válasz-
tása csak betetőzése volt annak az elismerésének, 
amely minden tényező részéről eddig- is megnyil-
vánult. 

Szlovák Pál dr. Wossala Sándor. 
WOSSALA SÁNDOR. 

A legnehezebb ügyiosztálynak, a középítési 
ügyosztálynak került az élére. A nehéz gazdaság'i 

Salamon Géza dr. 

SCHULLER DEZSŐ ÜR. 
A szociálpolitikai és közjótékonysági ügyek-

nek esztendőkön keresztül volt kiváló hozzáértésű 
és melegszívű intézője. Tanácsnokká választása 
eddig is tisztán üresedés miatt nem volt keresztül-
vihető. Megérdemelt poziciójában bizonyára újabb 
és maradandó alkotásokkal fogja gyarapítani n 
főváros e legnehezebb és legáldásosabb működési 
területét. (g. j j 

A LEGUTÓBB MEGTARTOTT TANÁCSÜLÉS 
Buzáth János alpolgármester nyugdíjazásával 
egyetemben foglalkozott Vig János és Halász 
Elemér elöljáró nyugalomba vonulásával és ne-
vezettek nyugdíjazását a közgyűlésnek javasol-
ták. A két el ül járó teljes fizetéssel vonul jól 
megérdemelt nyugdíjba. 

Némethy Károly dr. 
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Megválasztották 
a fővárosi tisztviselőket 

Budapest adminisztrációjának nyugodt mene-
téhez nagy lépés volt a törvényhatósági tanács 
rendkívüli tisztújító ülése, amelyen egy csomó 
érdemes tisztviselőt léptettek elő. 

A főjegyzőválasztáskor Rosta. János és Far-
kas Áikös 11 szavazatot kaptak és így bizonyos, 
hogy mihelyt megürül valamilyen főjegyzői állás, 
úgy e két érdemes férfi fog abba kerülni. 

A választás egyébként a következő' eredniény-
nyel zárult: 

Árvaszéki elnökhelyettesek lettek: Csorna 
Kálmán, Nóvák Sándor. Tiisztifőügyészhelyettes: 
Várady Jenő. Főjegyzők: Tatár Béla, Gömöry Al-
bert, Sehara Béla, Goszleth Ernő, Márkus József. 
Michal Jenő, Balogh Hugó, Sehmaderer Oszkár, 
Thorday Lajos, Haidec'ker Jánosi, Farkas Lajos, 
Antalfy Géza, Battlay Imre, Wirnhardt Ágoston, 
Vezér Károly, Huba Géza, Lindl Zsigmond, Unger 
Ferenc, Vigyázó Géza, Keresztes Miklós, Hiller 
Ernő, Földváry Imre, Vadon Géza, Benedek Sza-
bolcs, Gallner Ferenc, Pertik Béla, Sztankovits 
Mihályi, Rosztagni Achilles, Czehe Jenő, Morvay 
Endre Babarczy István és Felkai Ferenc. Műszaki 
főtanácsosok: Friedricli Lajos, Klement Károly, 
Szinte László. Árvaszéki ülnökök: Westor Gusz-
táv, Szoko'a Leó, Müller Sándor, Urbán Zoltán, 
ToLdy Tibor. Bán Kálmán, Jakopovios Pál és 
Szaplonczay-Mihalovits Miklós. Tisztiügyészek: 
Reichl Károly, Tóth Péter, Feigler Károly, Giin-
tlier Ferenc, Fertsek Leó, Szelle József, Herrmann 
Sándor. Tanáosjegyzők: vitéz dr. Horváth Béla, 
Zielinski Tibor, Laczó Viktor, Bartl Tivadar, 
Szvoboda Endre, Híigel Jenő, Horony-Pálffi 
Aurél, Pottornyay László Beliczay Imre Matolay 
Viktor, Lukácsy József, Markovich Aladár, Vent-
zell Geyza, Boros Pál, Farkas Ákos, Toldy Ernő, 
Vécsey Kálmán, Rimanóczy Olivér, Remete Vik-
tor, Horváthyi Béla, Kiss Zoltán, Homolyay Re-
zső, Eperjessy István, Rózsvölgyi István, Del la 
Donna Mihály, Ruffy Kálmán, Prokopp Sándor, 
Abonyi Tibor, Lengyel Mihály, Mayer Kálmán, 
Morzsányi Károly, Sztojanovits Pál, Szentmik-
lóssy József, Zcbor Miklós, Günther Tivadar, Beke 
Hugó, Hetessy Ferenc, Beliczay Oszkár, Seelhofer 
Róbert, Halabulk Kálmán, vitéz Bárány László, 
Horváth László, Staub Aladár, Kállay Albert. 
Havlin Károly, Tőkés Gyula, Groetzer László, 
Márton,ff y Máriusz és Flaxmayjer József. Műszaki 
tanácsosok: Lantos Géza, Osányi Pál, Bánóczy 
Béla« Árvaszéki főjegyzők: Mosdós&y Gyula, Kap-
dehó Miklós, Czeller Ferenc. Tisztialügyészek: 
Matolcsy Kálmán, Szálka Béla, Kubinyi Imre, 
Feigler Sándor, ölveczky Dezső, Jablonkay Géza. 
Főmérnökök: Herezegh János, Lipthay Gyula, 
Gábory Béla. Árvaszéki jegyzőik: Rödzer Ferenc, 
Szemkovits László, Kimer Vilmos, Pénzes József, 

Fazekas Béla, Nagy Endre. Műszaki felügyelő: 
Mottl János. 

A megválasztottakat most életfogytiglan ik-
tatták hivatalukba. Most már csak a főpolgármes-
ter ós polgármester által kinevezendő tisztviselők 
ügyte vár elintézésre. 

Márkus Jenő ár. 
a Beszkárt vezérigaxgaíó-
OelyeiteséneK új könyve 

A közeli napokban hagyta el Márkus Jenő dr. 
a Beszkárt vezérigazgatóhelyettesének ú j könyve 
a sajtót. A Hamburgi Magasvasut r.-t. és ezzel 
kapcsolatban a wieni—berlini és a budapesti köz-
lekedési vállalatok folbb üzemi és üzleti adatainak 
összehasonlításával foglalkozik 128 oldalon a szer-
ző. Megállapítja már munkájának az elején, hogy 
a közlekedés a nagyvárosi problémák közül ma 
leginkább előtérben áll és fokozza ezt a vasúttár-
saságok csökkenő bevétele, egyre fogyó utasszáma 
és a forgalmi követelmények fejlődő kiépítésének 
szü kségszerűsóge, 

Márkus Jenő az összehasonlításra Budapestéi 
szemiben Hamburgot véli legjobbnak és ezért dol-
gozza fel munkájában a Hamburgi Magasvasut rt. 
üzemmenetét. A példát nem tartjuk pont a legsze-
rencsésebbnek. Hamburg és Budapest között rend-
kívül sok különbség van, amelyeket talán a két 
város kikötő viszonyai is a legjobban dokumentál -
nak.Az a része a könyvnek, amely a közlekedésben 
mutatkozó utasforgalomcsökkenést tárgyalja, igen 
érdekesen mutatja ki a munkanélküliség és az 
egyre romló gazdaságiviszonyoknak hatását a 
közúti vállalatok mérlegében. A szerző azonban 
nem emeli k i azt, amelyre különben is nagyon ke-
vesen gondolnak, hogy a forgalom azért is esik, 
mert az utóbbi esztendőkben a települési viszo-
nyok igen átalakultak, melyeket a közlekedési esz-
közök ú j vonalak kiépítésével és a reláció helye-
sebb megszabásával nem igen követtek. Nem ve-
szik tekintetbe azt, hogy a településpolitikának 
közlekedési politikával azonosnak kell lenni. Rá-
mutat a munka a különböző közlekedési vállala-
tok jövedelmezőségének kimunkálásánál, hogy a 
Beszkár 1929-ben több mint hatmillió pengőt fize-
tett a fővárosnak, amely összeg természetesen 
nyefeségét csökkentette. Csodálatos, hogy ennek 
dacára is a főváros és üzemeinek költségvetését 
szabályozó belügyminiszteri rendelet mégis egy-
millió háromszázezer pengőt akar elvonni a tiszt-
viselői jutalmazásokból, hogy ezt is a főváros 
liázi-pénztárába fizethesse be. Az értékes és szép 
munka dr. Márkus Jenőnek igazi hozzáértéséről 
és a közlekedés problémáiban való jártasságában 
nyújt szép bizonyítékot. 
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Valami a főváros uj pr 
A főváros uj tanácsnokainak nyilatkozaíai 

Alig néhány nappal vagyunk még utána 
a lefolyt tanácsnok választásnak s az új veze-
tők alig néhány napja foglalták el hivatalaikat. 
Munkatársunk felkereste a Városháza új veze-
tőembereit, hogy megkérdezze őket, mi az a 
program, amelyet keresztül akarnak vinni, 
mi az a célkitűzés, ami ezen a felelősségteljes 
helyen feladat lesz számukra. A tanácsnokok 
egyelőre még a hivatali gondok átvételénél 
tartanak ugyan, így tehát messzemenő prog-
ramot nem tudtak adni, mégis érdekesek 
azok a válaszok, amelyeket részükről kaptunk. 

A tanácsnoki gárda régi embere, — aki 
azonban most új ügyosztály élére került — 

SZENDY KÁROLY dr. 
a következőket mondotta: 

Kissé újszerű a közjogi és katonai 
ügyosztály vezetése után, amely talán 
a legtöbb adminisztrációval jár — ezért is 
van külön iktatóhivatala — városgazda-
sági ügyosztály vezetése .Elődöm, Éde<s ta-
nácsnok, meglehetős sok és nagy tervet ha-
gyott hátra, amelyeket egyetértésben azzal 
a programommal, amit a főpolgármester 
és polgármester urak már megadtak, sze-
retnék végrehajtani, önálló kezdeménye-
zésekre egyelőre még nem is gondoltam, 
mert csak 5 napja vettem át új hivatalom 
vezetését. Azonban nem is igen gondolha-
tunk, mert pénzügyi okokból jelentősebb 
munkákat egyelőre úgy sem kezdhetünk. 
Közjótékonysági és szociálpolitikai _ügy-

osztály uj vezetőtanácsnokának előszobájában 
váró rengeteg sok szegény és segélyreszorult 
ember között kellett várnunk, amig bejuthat-
tunk 

SCHULLER DEZSŐ dr.-hoz 
az új tanácsnokhoz. 

Aki ugyanazon ügyosztályon hosszú 
esztendőkön keresztül mint főjegyző, szám-
talan alkalommal bizonyította be odavaló-
tágát. Programmul nem is mondhatott 
mást, minthogy ö továbbra is a szegényem-
berek támogatója kíván lenni a főváros ré-
széről. Különösen súlyos időket élünk ma 
és ilyenkor különösen szükség van arra, 
hogy hozzáértő és érzö^ szívű ember vezes-
sen egy ilyen ügyosztályt. 
A tanügyi osztály élére fiatalember került 

BÓDY LÁSZLÓ dr. 
személyében. Kérdésünkre ,hogy mi a prog-
ramja," a következőket felelte: 

Erre a kérdésre a felelet nem könnyű, 
mert roppant felelősséget vesz magára, 

aki célkitűzésében nem számol a realitá-
sokkal ,de nem is túl nehéz, mert a főpol-
gármester úr, a polgármester úr és az al-
polgármester urak székfoglaló beszédei 
annyira telítve vannak tartalmas és az 
élet követelményeivel számoló program-
mal, hogy csupán utánuk kell nyúlni a 
szinte torlódó gondolatoknak és ebből a 
forrásból merítve megvalósítani a munka-
körünkbe utalt feladatokat. 

Célom a jelenlegi kulturális nivó meg-
oldása, fenntartása és továbbfejlesztése 

' anyiban, amennyiben azt a pénzügyeink 
megengedik .Mert a pénzügyi megalapo-
zottság hiányában a legszebb terv is csu-
pán álomkép marad. 
A közjogi és illetőségügyi ügyosztály veze-

tője 
SZLOVÁK PÁL dr. 

nem igen adhatott programot. Az ügyosztály-
hoz tartozik a legtöbb munka, legtöbb felelősség 
és itt szükséges leginkább a gyors, pontos és 
i g a zs á g os mu nka. 

— Az ügyosztály egészével együttesen 
kívánjuk szolgálni a főváros közönségének 
ügyét, -— mondotta a fiatal tanácsnok. 
A középítési ügyosztályban 

WASSALA KÁROLY 
fogadta munkatársunkat . Törekvéséül azt je-
lölte meg a tanácsnok, — aki különben már rég 
helyettes vezetője az ügyosztálynak, - hogy 
folytatni k ívánja azt a munkát, amelyet m e g -
kezdett. 

— Ez pedig nem más, mind megmozgat-
ni azokat az összegeket, amelyeket csak 
lehet és a munkanélküliség leküzdésére a 
legszükségesebb munkálatokat azonnal ki-
adni. 
Az újonnan létesített közművelődési ügy-

osztály vezetője 
NÉMETHY KÁROLY dr. 

aki mostanig a főpolgármesteri hivatal veze-
tője volt, a következőképpen nyilatkozott: 

— Budapest kizárásával kultúrpolitikát 
teremteni nem lehet. Azok a nagytervek, a 
melyek részben régebbi keletűek, részben 
pedig most forranak, máról holnapra nem 
valósíthatók meg. Gondoskodni kell arról, 
hogy az előkészítés tervszerű és állandó le-
gyen, hogy amint a lehetőség megnyílik, ne 
kelljen újból időt eltölteni annak munkájá-
val. 
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— A hatalmait Fővárosi Könyvtár mellett 
elsősorban a Fővárosi Muzeum és a Főváro-
si Képtár a legnagyobb stációi ennek a me-
netrendnek. Képzőművészet, a városkép ki-
alakítása az irodalom a színművészet ugyan-
csak annak a főútvonalnak a mentén fe-
küsznek, amely a nyugati kulturát az ön-
álló magyar nemzeti kulturával öszeköti és 
amely értékéhez mért súllyal kell szerepel-
tetni a világ előtt. 
A közlekedési ügyosztály új vezetője 

KOVÁCSHÁZY VILMOS dr. 
az idegen forgalom alapos ismerője, most, hogy 
tanácsnok lett, teljes erejével munkálkodhat a 
főváros idegenforgalmának növelésében. 

Programmjához sem mondhatott egye-
bet, minthogy folytatni kívánja azt a mun-
kát, amelynek szép tanúbizonyságát éppen 
a közelmúltban mutatta be a budapesti saj-
tó előtt. A wieni propaganda kiépítése fel-
lett a Balkánnal akarja az idegenforgalmi 
propaganda célját helyezni. Azokkal a sze-
rény anyagi eszközökkel, afelye krendelke-
zéséie állnak, újszerűséget akar adni, hogy 
ezzel hívja fel a külföld figyelmét Buda-
pestre. 
A közegészségügyi és köztisztaságügyi ügy-

oszt ál y vezetője 
SALAMON GÉZA dr. 

aki már hosszú időn keresztül az ügyosztály 
helyettes vezetője, minihogy ebben az ügyosz-
tályban nőtt fel, a maga részéről nem mondha-
tott egyebet ,liogy folytatni k ívánja azt a mun-
kát, amelyet volt tanácsnoka már megkezdett. 

Nagy súlyt kíván helyezni a főváros 
közegészségügyének mindenkori kulturni-
vón való tartására és arra ,hogy a főváros 
köztisztasága ellen kifogás ne merülhessen 
fel. 
Azok a nyilatkozatok, amelyek fentebbiek-

ben az ú j tanácsnokok részéről elhangzottak ós 
mintegy kiegészítői a polgármesterek nyilat-
kozatainak, kétségen kívül sejtetni engedik, 
hogy a fiatal gártda, amely jelenleg a főváros 
vezetőstallumait betölti tele van fiatalságá-
nak ambiciózus erejével és feltétlenül remél-
hetjük, hogy mindenkor elsőrangú vezetőik lesz-
n e k 

ORVOSI KINEVEZÉSEK. 
Ripka Ferenc dr. főpolgármester a főváros 

közkórházaihoz kinevezte Nebenführer László dr. 
S'tmopyi Imre dr., Szendey Ferenc dr., valamint 
Bolhányi Andor dr., Grünfeld Béla dr., Hármon 
László dr., Horn Béla dr., László Árpád dr., Baiky 
Dénes dr., Schranek József dr., Szőlősy László dr., 
Tombor Nándor dr. és Ürményi Dezső dr. segéd-
orvosokat április 15-től számított további egy 
é\nre a főváros közkórházaihoz. 

EreRy Károly 
a ,,Vásúrpéikxtár"-rol 

Ereky Károly tollából a „Gazdasági Vi-
lág" legutóbbi számában figyelemre méltó 
cikk jelent meg, amely a „Vásárpénztár r.-t." 
ügyével foglalkozik. Nem az elkövetett hibák 
igazolására íródott a cikk, mert a sorok kitűnő 
szemű gyakorlati közgaszdász leszűrt tapasz-
talatai. 

Az új igazgatóság — írja Ereky a többek 
között — 1929. év derekán azért jött, hogy eze-
ket a régibb időből származó veszteségeket ren-
dezze, illetőleg a szükséghez képest leírja. Mi-
kor a városi politikusok meglátták az ered-
ményt, megrémültek, mert ilyen nagy veszte-
ségre nem számítottak. De nem számíthatott 
maga a Vásárpénztár igazgatósága sem arra, 
hogy a konjunktura továbra is állandóan le-
felé tendálván, a veszteségek négy millió fölé 
emelkednek. 

Mikor a főváros vezetősége megismerte a 
nagy árzuhanásokat, hallatszottak olyan han-
gok, hogy a leírások nem voltak elég nagyok és 
hogy a közgazdasági depresszió miatt még na-
gyobb leírásokat kellett volna eszközölni. De 
az áj vezetőség szigorúan ragaszkodott a mér-
legvalódiság elvéhez és az új iizletév már nem 
mutat fel veszteséget, sőt az ügyvezetésben is 
mutatkoznak már az új irány jó hatásai. 

Egyelőre még az új igazgatóság munkála-
tai csak a régi ügyek rendezésébe merül ki, 
de azért már arra is jut idő, hogyan kell a Vá-
sárpénztár intézményét annak a nagyszerű fel-
adatnak megfelelően reorganizálni, melyre 
megalapítói 30 évvel ezelőtt gondoltak. Hogy 
t. i. a Vásárpénztár a mezőgazdaság és hús-
iparnak a bankárja legyen. 

Érdekes cikkét a következőkkel __ végzi 
Ereky: A Vásárpénztár új igazgatósága a 
komplikált ügyekben másfél év alatt teljes ren-
det teremtett és ma, — dacára a nagy és álta-
lános közgazdasági depressziónak — a Vásár-
pénztár hajója már nyugodtan halad a közgaz-
dasági élet vizein. 

BUDAPEST GÁZELLÁTÁSÁNAK 
megkönnyítésére a főváros kezdeményezésében 
már a múlt év folyamán mozgalom indult meg, 
hogy Budapest környékén földgáz és petróleum-
fúratásokat végezzenek. Az első kísérletek költ-
ségeire a Székesfővárosi Gázművek idei költség-
vetésükbe 50.000 pengős költséget állítottak be. 
A kutatások a Magyar Földtani intézet geoló-
gusaival és Böck Hugó dr., a Földtani Intézet 
igazgatójának irányításával húsvét u tán meg-
kezdődnek. ! _ . 
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AíveítéR 
a polgármesteri hivatalok 
vezetését az uf vezetők 

Günther Tivadar főjegyző, a főpolgármesteri 
hivatal közszeretetnek örvendő helyettes vezetője, 
Némethy Károly dr. tanácsnokká választása foly-
tán a főpolgármesteri hivatal vezetését a napok-
ban átvette. Szlovák Pál dr. tanácsnok örökét, a 
polgármesteri hivatal vezetését Farkas Ákos dr. 
főjegyző vette át, mint Sipőcz Jenő dr. polgármes-
ret titkára. Farkas Ákos már hosszabb klőn ke-
resztül dolgozott a polgármester mellett, Figyel-
mes és előzékeny magatartásával máris közbecsü-
lést szerzett magának. 

É R D E K E S S T A T I S Z T I K A I A D A T O K . 

A Magyar Statiszt ikai Társaságban Kovács 
Alajos dr. a Központi Stat iszt ikai Hivata l elnö-
ke ismertette a népszámlálás eredményeit . A 
nagy érdeklődéssel várt adatok szerint Magyar-
ország népesége 1930. december 31-én 8,683.740 
lélek volt. A tényleges szaporodás ezek szerint 
8.7%. Az országos átlagon alulmaradt Budapest 
szaporulata el lentétben a Pestkörnyék átlagos 
40%-os népnövekedés szaporulatával. Legutóbbi 
számunkban ezeket az eredményeket megelőző-
en már beszámoltunk arról, hogy Nagy-Buda 
pestnek az új számlálás szerint másfélmil l ió la-
kosa van. Ezenkívül Szeged és Debrecen százez-
ren felüli lakosságot mutattak ki. Szegednek 
különben a vele összefüggő hat községgel együtt 
168.000 lakosa van. Magyarország területén 111 
olyan város és község van, amelynek lélekszáma 
a tízezret meghaladja. 

o 

A „ V A R O S F E J L E S Z T É S " 
tekintetes Kiadóhivatalának Budapest . 

Beküldetett részünkre t. Címnek 1931, feb-
ruár 28-án megjelent lapja, a 3. és 4. sz. egyesí-
tésében és 'ennek 11-ik oldalán „Épülő Buda-
pest" Az első magyar felhőkarcoló Európa leg-
magasabb középülete és ennek első kolunnájá-
ban ismerteti az Országos Társadalombiztosító 
Intézet ú j épületét . 

Ennek az épületnek úg,y elgondolása, mint 
kompozíció megoldása nem egyedül Komor Mar-
cell tervező építész érdeme, hanem Komor Mar-
cell és Jakab Dezső építészieké, továbbá ez Ko-
mor János és Sós Aladár tervező építészek köz-
reműködésével készült és így mindaz, amit eb-
ben a 14 sorban Komor Marcell építészről írt a 
lap, az mind a négy tervezőre vonatkozik. Szí-
veskedjék tehát a tervezők neveit újból kiírni 
és reá juk vonatkoztatva ugyanezen sorokat új-
ból leírni, a tizennégy s'oron keresztül. 

Kiváló tisztelettel: Olvashatatlan aláírások. 

Uf hivatalvezetők 
a V á r o s h á z á n 

A polgármester legutóbb kiadott rendele-
tével szabályozta az újonnan megalapított ügy-
osbtályok munkakörét. Tekintetei arra, hogy a 
törvényhatósági tanács még csak 12 tanácsno-
kot választott, három ügyosztály vezetését a 
polgármester egyelőre — amíg az új három ta-
nácsnoki állás meg nem szerveztetik — három 
főjegyzőre bizta. 

A közüzemi ügyosztály vezetője Schara 
Béla főjegyző, aki mostanáig is az ügyosztályt 
vezette Borvendég alpolgármester mellett _ká 
pott megbízást az ügyosztály további vezetésé 
re. Ha Borvendég polgármesterről oly sokszor 
már megállapítottuk, hogy a közüzemek alapos 
szakértője, akkor ugyanezt mondhatjuk Sclia 
ra Béláról is. Ő mindenben tanítványa volt, lii 
szen esztendőket töltött mellette és osztotta 
meg vele azt a rengeteg munkát, amely kétsé-
gen kíviil ebben az ügyosztályban — amely 
egyike talán a legfontossabbaknak — össze-
gyűl-

A közgazdasági és ipari ügyosztály veze-
tését a polgármester báró Babarczy István 
doktorra bízta, Babarczy nevéhez még a köz-
oktatásügyi ügyosztályból, ahol mostanáig ta-
nácsjegyző volt. fűződik jó hirneve. Ugy tudá-
sával, mint megnyerő modorával mindenkor és 
mindenkinek szeretetét vívta ki. 

Zaitz László műszaki főtanácsos az útépí-
tési és csatornázási ügyosztály vezetését kapta 
meg a fentebb is említett polgármesteri rende-
let alapján. A kettéosztott városrendezési, út, 
és csatornázási ügyosztály hatalmas munka-
komplexumának egy része került ezzel Zadz 
főtanácsos kezébe. Műszaki tapasztalataival a 
főváros szakképzett vezetőt kapott személyé-
ben az útépítés terén. 

A főpolgármester dr. Stössner Ödönt, a ki-
váló bakterológust, a Bakterológiai Intézet 
igazgatójává nevezte ki, akinek alkalma lesz 
ezen a helyen kitűnő képességeit érvényre jut-
tatni. 

A közélelmezési ügyosztály főjegyzője Vn-
ger Ferenc, aki már régi idő óta Vajna tanács-
nok mellett az ügyosztályt vezeti, szintén beke-
rült az újonnan megválasztott főjegyzők közé. 
Az ő munkáságához szorosan hozzátartozik az 
a most folyó munka, amely az imponzáns mére-
tekben épülő Élelmiszter Nagyvásártelepet je-
löli. Budapest közélelmezésének szakavatott em-
bere, aki teljes hozzáértésével, minden tudásá-
val szolgálta mindig a fővárost, 
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A Trösszi 
és a Volpiéte 

A nagy elektromos áramfejlesztő központok 
létesítése tárgyában immár több, mint egy* éve 
folyinak a tárgyalások, amióta az országgyűlés 
meghozta az energia-törvényt. A különböző elek-
tromos vállalatok érdekeltségei, úgy .a hazaiak, 
mint a külföldiek többféle ajánlattal jelentkeztek 
a kormánynál, hogy egyrészt az ország világítási 
hálózatának berendezéseit, másrészt az Államvas-
ntak elektrifikálását végezhessék. Az általános 
érdeklődés homlokterében egészen kétségtelenül 
Volpi nemzetközi érdekeltsége került és már be-
fejezett tény, hogy a kormány őket fogja a nagy 
tranzakció lebonyolításával megbízni. Csodálatos 
volt ez annak dacára, hogy vannak Magyarorszá-
gon is tőkeerős vállalatok, amelyek évtizedeken 
keresztül bizonyították már hozzáértésüket, 

A hazai jelentkezők közül a legjelentősebb és 
legnagyobb tőkeerőit reprezentáló a Trust Rész-
vénytársaság Villamos és Közlekedési Vállatok 
részére), mert ennek érdekkörébe tartozik a leg 
nagyobb nemzetközi konszert: Sofina, amelynek 
a világ minden részébén vannak hasonló üzleti 
vállalkozásai. 

Ez a két hatalmas retflektáns a Volpiék és 
Trust érdekközösséget létesített, amelynek hama-
rosan látható lett az eredménye, villamosítási 
centrale köriili harcnak is. A Volpi-féle vállalat 
nagyobb érdekeltséget vállalt a Trust-nél ós be-
lépett a Trust úgynevezett részvénytöbbségi szin-
dikátusába. 

Közismert tény, hogy a Trust Magyarország 
vidéki városainak modern elektrifikálásával azok 
kulturális fejlődéséhez valóságos fundamentumot 
épített Kovács Izor és Ullmann Andor igazgatók 
vezetésével, tehát méltán megérdemlik a magyar 
kormány támogatását. 

Most készült el a mult esztendei mérleg, mely 
szerint a vállalat tiszta nyeresége a mult eszten-
dőben 3,106.660 pengő volt, ez összegből a vállalat 
8 százalékos osztalékot fizet részvényieiseinek. 

A közgyűlés határozata alapján Ambró Ist-
vánt e konszern magyarországi vezérképviselőjét 
az igazgatóság tagjai közé választották. 
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D R A G A L A K Á S H E L Y E T T — MODERN, U J , 
OLCSÓ ÖRÖKLAKÁS. 

A még mindig fönnálló lakáshiány, helye-
sebben az olcsó lakások hiánya szinte parancso-
lólag követeli ú j házak építését, olyan ú j háza-
két, ahol a lakók modern és olcsó lakáshoz tud-
nak jutni, a legkisebb megterhelés út ján. Ilyen 
célra épül most két ú j társasház, az egyik ház 
a Tátra utca 22. szám alatt, ez ötemeletes lesz 
és 1, 2, 3 és 4 szobás lakásokat adna kel. A telje-
sen modern, többnyire hallos lakások ára 9 ezer, 
20 ezer, 26 ezer ós 31 ezer pengő, amely összeg-
nek 30 százalékát előre le kell fizetni ,a hátralék 

pedig" 20 vagy 25 óv alatt törlesztbető. A Tátra-
utca a város központjában fekszik és az itt 
épülő lakások egyrésze már vevőre is talált, 
annyival is inkább, mivel ilyen olcsó áron mo-
dern öröklakást eddig még nem lehetett szerez-
ni a fővárosban. A másik nagy öröklakásos ház 
a Bosnyák-utca és Haj tsár-út sarkán, a villa-
mosmegállótól alig kis távolságra épül. Ebben 
a háromeletes házban kétszoba-konyhás, par-
kettás, fürdőszobás lakások átlagos ára 13.500 
pengő, amelyből 5000 pengő fizetendő le, míg a 
25 éven át fizetendő évi amortizáció mindössze 
900 pengő. E lakások is modern kivitelben ké-
szülnek és abszolút versenyképesek. Érdeklődők 
Gábor Miklós mérnök irodájához (Mérleg-utca 
2., I. 6., Gresham-palota, Telefon: 822—13) for-
dulhatnak. 

A L I P Ó T V Á R O S I P O L G Á R I K A S Z I N Ó 
legutóbbi heti vacsoráján nagy ünneplésben 
részesítették Wossala Sándor és Bódy László 
idr. tanácsnokokat. Az üdvözlő beszédre, amelyet 
Schauer Róbert eilnök, törvényhatósági bizott-
sági tag mondott, mindkét tanácsnok meleg 
szeretettel válaszolt. 

A SZÉPVÖYGY1 UT KIÉPÍTÉSÉRŐL. 
Az Újlaki Hegyvidéki Egyesület Brunekker 

Lajos egyesületi elnök vezetésével a napokban 
megjelent a Közmunkatanács elnökségénél, ahol 
Rakovszky Iván a Közmunkatanács elnöke fo-
gadta őtet. A küldöttség arra kérte a Közmunka-
tanácsot, hogy a már megkezdett Szépvölgyi út 
alsó szakaszának kiépítését miinél előbb fejezze be. 
Az út nemcsak a környék lakóinak, hanem turis-
ta- és idegenforgalni szempontból is igen jelentős. 
Rakovszky Ixán válaszában az út további ki-
építését annál is inkább Ígérte, mert ezzel nem-
csak a munkanélküliség enyhítésén akart alkal-
mat adni, hanem a festői panorámájú Hármasha-
tár-hegyet megközelíthetőbbé szeretné tenni. Ezért 
tárgyalásokat is folytat, hogy a hegyvidék megfe-
lelő közlekedést is kaphasson, továbbá, hogy az 
Ibusz autóc arjainak irányát is ide vezesse. A kül-
döttség megelégedéssel hagyta el a Közmunkata-
nács elnök termét. 

IS3ÍBT E L H Ú Z Ó D I K A HALÁLSOROMPÓ-
ÜGY R E N D E Z É S E . 

A legutóbbi tanácsülés napirendjén szere-
pelt Harrer Ferenc beszámolója a halálsorompó 
ügyében kiküldött szűkebb bizottság munkájá-
ról, A bizottság csak elvi jelentőségű határoza-
tot hozott, döntés még nem történt. Mivel az 
Államvasutak a vcmal felemelésére szánt ösz-
szege már nincs meg ,igen valószínű ,hogy ez a 
régóta húzódó kérdés most sem fog eredmény-
nyel végződni. Budapest közönsége megvár-
hatja, amíg talán évtizedek múlva a főpálya-
udvari kérdés megoldódik. A sok ankétezésnek 
eredménye az lett, hogy minden marad a régi-
ben. 



HireR az uf foeosz-
iúsokról 

A tan ácsn ok v ál a szt ás u tán lezajlott fő-
jegyző és tanácsjegyző választások általában a 
kijelölő választmány által első helyen jelöltek 
bejutásával végződött. Egyedüli kivételi kivé-
tel, hogy a második helyen jelölt Felkai Ferenc 
dr., az elnöki osztály kitűnő helyettes vezetője 
került be főjegyzőnek, akinek a helyére viszont 
Flaxmayer József, a IX-ik ügyosztály érdemes 
referensét tanács jegyzőnek választották. Az ú j 
főjegyzők közül ügyosztályi vezetői beosztást 
kapott azonnal Morvay Endre dr., aki egyike 
a főváros legképzettebb tisztviselőinek és aki 
hosszú esztendőkön volt Borvendég alpolgár-
mesternek mindenben kiváló segítőtársa. 

Felkay Ferenc leginkább megérdemelte fő-
jegyzővé választását. Már régen teljesít Gallina 
tanácsnok mellett olyan szolgálatot, amelynek 
alapján főjegyzővé választása igém is indokolt. 
Mint az elnöki ügyosztály kiváló jogtudósa, ő 
végzi a városháza személyzeti ügyeit is. 

Zobor Miklós dr. tanácsjegyző átvette Bódy 
László dr. tanácsnoknak a közoktatási ügyosz-
tály vezetőjévé történt beosztása u tán a főváros 
költségvetésének előadói tisztjét. Lamotte ta-
nácsnok vezetésével előtanulmányokat végez 
már a pontosságról, lelkiismeretességről és szi-
goráról híres kiváló fiatal tanácsjegyző. Meg 
vagyunk róla győződve, hogy a főváros ismét 
egy kiváló pénzügyi tekintély által elkészített 
lelkiismeretes költségvetésihez jut. 

A közegészségügyi és köztisztasági ügyosz-
tályon vitéz Bárány László dr. a temető és te-
metkezési ügyek referense, a megejtett tisztújí-
tás során tanács jegyzővé választatott. Már rég 
hivatott vezetője és elismert szaktekintélye a 
temetkezési ügyeknek. , 
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A SERTÉSKÖZ VÁGÓHÍD BUDAPEST ÉLEL-
MEZÉSÉNEK 

és az ország gazdasági helyzetének egyi klegfon-
tosabb faktora, amely a felszerelésével és beren-
dezésével a világ első ilyen intézményei közé tar-
tozik. Igen praktikus az a megoldás, hogy úgy-
szólván a Vágóhíd szomszédságában van a sertés-
vásár é sa rakodótelep. A Vágóhíd főbejáratánál 
van — az újabb idők óta — a bizományosok és a 
Vásárpénztár modern épülete. Ma már kétséges, 
hogy érdemes volt 1890-tőll 1902-ig küzdeni a ser-
tésvágóhíd; megvalósításáért és később pedig nem 
volt hiábavaló a pótépítkezésekre költeni ,mert a 
sertésvágóhíd a főváros egyik büszkesége lett. 
Hogy a zintézmény hivatása magaslatán áll, az 
elsősorban a fáradhatatlan Sántha Antal főtaná-
csosnak és a kitűnő igazgatóságnak köszönhető. 

A főíiszíviselők 
nyugdija 

A választásokon kimaradt alpolgármesterek 
és tanácsnokok szolgálatonkívüli viszonyban ma-
radnak. A most folyó tisztújítás során visszavo-
nuló alpolgármesterek és tanácsnokok csak 1932. 
után nyugdíjazhatok végleg, mert a régi törvény 
szerint a hat esztendőre történő megválasztásuk 
csak akkor jár le; és a főtisztviselőket az addig 
jár óilletményiiktől megfosztani nem lehet. Kivé-
telt egyedül Buzáth János dr .alpolgármester tesz, 
akinek szolgálati ideje már amúgy is meg leit 
hosszabbítva. A szolgálatonkívüli viszony ideje 
alatt az alpolgármester és a négy nyugdíjazásra 
váró tanácsnok változatlanul megkapja tör/.sfize-
tését annak pótlékaival együtt, kivéve az úgyne-
vezett reprezentációs költséget. 

A KÖZSÉGI LÓHUSÜZEM. 
1905-ben kezdte meg működését, illető-

leg termékeinek árúsítását. Eredetileg csak három 
helyen árusították a Lóhúsüzem árúit. Ezen elárú-
sítóhelyek az idők folyamán harminkilencre sza-
porodtak. 1906-ban az iizem 3927 lovat vágott, 1931-
ben 13.024 ló fejezte be pályafutását a vágóhídon, 
amelyekből 1,478.338 kg. fogyasztásra alkalmas 
hús került el árusításra. Annak idején a Lóhús-
üzem alapításával az volt a főváros célja, hogy a 
szegény sorsú lakosság terhein az olcsó és mégis 
tiszta, egészséges hússal segítsen. Ezért még a 
közgyűlés úgy döntött, hogy a Lóhúsüzemből kifo-
lyólag a város jövedelemre, haszonra nem reflek-
tál. Hogy a közönséget félre ne vezessék, az üzem 
termékeit a város saját kezelésben árusítja és jut-
tatja a fogyasztókhoz. A város a mult legnehezebb 
éveiben megmaradt és ma is megmarad e határo-
zata mellett. Ezen, szociálpolitikai szempontból 
igen fontos intézménynek vezető Járitz Gyula, 
Trattner Ede és dr. Hónai Mihály tanácsos min-
den elismerést megérdemelnek. 

SZÉCSI PAL JUBILEUMA. 
iSzéesi Pál, a Hazai Bank vezérigazgatója 

25 éves szolgálati jubileumát követésre méltó 
gesztussal ünnepelte meg. Százezer pengőt adott 
jótékonycélira. Nagyon szép példa ez, mely sok 
szónokiásínál és puffogó frázisnál többet ér. 
Szécsi Pál ezen cselekedetével is csak önmagá-
hoz volt következetes, mert ő sohasem szerepel-
tette nevét, sohasem ünnepeltet te magát, csak 
dolgozott a. puri tán, igazán nagy emberek er-
nyedetlen szorgalmával. És amikor más ember 
életének ilyen fordulópontjához érkezik, banket-
teken ünnepelteti magát, kitüntetéseket kap, — 
ugyanakkor ő a saját jából, nem a bankjának 
pénzéből egy komoly vagyont reprezentáló ösz-
szeget ad jótékony célra. Midőn egy munkás, 
hosszú élet ezen eredményét aldla a társadalom 
javára ,sok ezer ember áldása fogja kísérni. 
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K o ^ g a ^ d a s a g 
AZ Községi Takarék 

szerepe a Székesfőváros 
hitelellátásában 

Alig néhány esztendeje, hogy a Budapest 
Székesfővárosi Köziségi Takarékpénztár meg-
alakult. Ezt a rövid időt tervszerű munka töl-
tötte ki és fejlesztette a Községi Takarékpénz-
tár t oda, hogy ma a. székesfőváros hitelellátásá-
nak egyik igen jelentős tényezője. A kisemberek 
takarékosságának a bankja, ahova a legszíve-
sebben teszik tőkéjüket. De nemcsak ebből a 
szempontból, hanem mint hitelnyújtó intézet is 
jelentős működést fejtett ki. 

A Községi Takaréknak ez a meglepő és 
nagyszerű teljesítménye Reményi-Scheller 
Lajos vezérigazgató nevéhez fűződik .Az ő pá-
ratlan kvalitásaival, nagy rátermettségével és 
csodálatos szervezőképességével lehetett csupán 
az elért eredményt produkálni. 

Köztudomású, hogy az elmúlt 1930. üzlet év 
egyike volt a légsúlyosabbaknak. A Községi 
Takarók vezérigazgatójának mégis sikerült 
óriási és elévülhetetlen érdemeket szereznie a 
budapesti közönség hitelellátása terén, Érdemei 
e tekintetben ol ymaradandók ,hogy közvetlenül 
Weiss Fülöp mellé állítható követendő pél-
dának .Amint a Kereskedelmi Bank nagynevű 
elnöke a legválságosabb időkben is állandóan 
az igényeknek megfelelő likvidálást tudta biz-
tosítani bankja számára, éppen úgy Remányi-
Schneller is lekötelezte maga iránt a főváros 
gazdasági életét .Az utóbbi évek során, de külö-
nösen 1930-ban egyik legfontosabb tényezője 
lett a budapesti hitelellátásnak. Leleményessége 
és mozgékonysága kimeríthetetlen volt atekin-
tetben, hogy állandóan tudott külföldről olcsó 
pénzt szerezni a főváros közönsége és üzemei 
számára, amelyet aztán olcsón ós igen kedvező 
kondíciók közit adhatott tovább a hitelt igény-
lőknek. Az ő munkásságához fűződik ,hogy ez 
az eredetileg halálra ítélt vállalkozás az ő veze-
tése alatt a főváros legnagyobb, leglukrativabb 
és mégis kifejezetten altruisztikus üzeme lett. 

A közgazdasági lapok nem igen foglalkoz-
nak a Községi Takarék tevékenységével, de 
mint értesülünk, a legkomolyabb előkészítés stá-
diumába jutott ú jabb nagymennyiségű hitel 
közvetítése. 

Reményi-Scliinieller erős keze szinte csodát 
művelt a Községi Takarók talpraállí tásával, 
amelyet aránylag nagyon rövild idő alatt a leg-
fontosabb pénzintézetté, elismert és kitűnő 
presztízsű nagybankká tett. 

A részvénytársaság mérlege elkészült és jó-
váhagyás végett benyújtották a törvényható-
sági tanácshoz. A tanácsülés elé avonban még 
nem került, úgyhogy az intézet közgyűlését 
most már csak a húsvéti ünnepek u tán tűz-
hetik ki. 

A KŐBÁNYAI TAKARÉKPÉNZTÁR KÖZ-
GYŰLÉSE. 

Március 29-én tar tot ta 37-ik évi rendes köz-
gyűlését a Kőbányai Takarékpénztár Rt. Az 
elmúlt üzletévben igen szép eredményt ért el az 
intézet, mert kimutatot t tiszta nyeresége 181.155 
pengő. Szembetűnő emelkedést mutat a betétál-
lomány, amely meghaladja a 3,280.000 pengőt és 
ez az 1929. december 31-én lezárt mérleggel 
szemben mintegy 400.000 pengős emelkedést 
ség, elsősorban pedig Halter Károly vezérigaz-
tiintet fel. Ez a szép eredmény jórészt a vezető-
giató és Kolba László igazgató agilis működésé-
nek tulajdonítható. A Kőbányai Takarékpénztár 
az 1930-as iizletéve után is változatlan, azaz 
részvényenként 2.8 Opengő osztalékot fizet. 

o 

Herz Lajos halála. 
A magyar szalámiipar egyik úttörője és vi-

lághírének megteremtője: Herz Lajos, a Herz Ár-
min Fiai Szalámigyár elnök-vezérigazgatója 73 
éves korában elhunyt. A megboldogult éveken 
keresztül tagja volt a főváros törvényhatósági bi-
zottságának és igazgatósági tagja a Munkásbiz-
tosítónak. Érdemeinek elismeréséül legutóbb kor-
niá'iiyfőtanáesotsnak nevezték ki. Nagyszámú és 
előkelő rokonság gyászolja Herz Lajost, akit 
nagyi részvét mellett kísértük utolsó út jára . 
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Az idei Nemzet-
közi Vásár 

A Nemzetközi Vásár rendezőbizottsága a 
Wapokban Éber Antal dr. kamarai elnök veze-
tése mellett értekezletet tartott, amelyen nagy 
számmal jelentek meg az érdekeltek. Az értekez-
leten Hollós)/ István, a vásár igazgatója szá-
molt be a szervezés munkájának eddigi eredmé-
nyeiről. Bejelentette, hogy az értekezlet nap-
jáig kereken 900 kiállító jelentkezett, tehát hat-
vannal több, mint tavaly ugyanezen időpontig. 
Dacára a kedvezőtlen gazdasági viszonyoknak, a 
kiállítás sikere máris biztosítottnak tekinthető 
nemcsák a vásáron résztvevő kiállítók számá-
nak tekintetében .haneon minden más szempont-

tá hói is. 

Azóta a jelentkezők száma még növekedett 
s ezidőszerint megközelíti az ezres számot. A ki-
állítás céljára lejegyzett terület meghaladja a 
12.000 négyzetmétert. A vásárra jelentkezők 
több mint 30 főszakimára oszlanak, úgyhogy a 
Nemzetközi Vásár teljes, áttekinthető képét 
fogja adni a magyar ipar jelenlegi helyzetének 
és fejlődésének. A vásárolni való 

részvételt hivatalosan eddig Románia 
és Jugoszlávia jelentették be, 

de nemhivatalosan, előreláthatólag, nagy cso-
portokban jönnek majd látogatók Olaszország-
ból, Törökországból, Görögországból, Ausztriá-
ból, Lengyelországból, Németorszából, stb., 
úgyhogy a vásárlók sorában legalább is egész 
Eu rópa képviselve lesz, de valószínű, hogy nem 
hiányoznak ma jd az amerikai és közelkeleti, te-
hát ázsiai és északafrikai látogatók sem. A vá-
sár érdekében folyó nagyszabású propagandá-
ban a rendezőbizottség 300 képviselője és ter-
mészetesen mind a kiállítók résztvészmek. 

Arendezőség számos intézkedést foganato-
sított a célból, hogy a jelzett várakozások va-
lóra váljanak. Többek közt felkérték a polgár-
mestert, hívja meg a közelkeleti városok pol-
gármestereit és vezető gazdasági személyi, 

, ségeit a vásár meglátogatására, amelynek tar-
tama alatt 

20 különböző nagyszabású kongresszus 
lesz Budapesten. 

A vásár látogatottságát biztosítja az is, 
hogy majdnem az összes európai vasutak és 
más közlekedési vállalatok biztosítottak a láto-
gatók számára 25—50 százalékos menetdíjked-
vezményeket. 

Káldy Jenő 
Amilyen öröm a közgazdasági élet vezérlő 

egyéniségeiről az elismerés hangján megemlékez-
ni, ép úgy kötelesség egyeseket a nemzettel szem-
ben tartozó kötelességükre figyelmeztetni. 

Káldy Jenő egyike az ország legvagyonosabb 
embereinek s ezt a roppant vagyont sértetlenül 
sikerült átmentenie a jelenbe. Ezt azonban főként 
anak köszönhette, hogy monopolisztikus jogok él-
vezete útján hatalmas összegű nemzeti ajándék-
ban részesült. 

Hatalmas vagyonának legfontosabb forrása 
az autótaxi, amellyel hosszú évek során át ver-
senytárs nélkül adóztatta meg a főváros polgár-
ságát. Egyszerűen kiszámíthatatlan, hogy meny-
nyit keresett ez évek alatt az autótaxi-monopó-
liumon! Mindenesetre rengeteget. 

Ezek után joggal hihetné mindenki, hogy az 
ajándékba kapott roppant összeget arra fordítja, 
hogy velük ú j vért, ú j munkalehetőségeket, ú j 
vállalkozási kedvet vigyen a magyar közgazda-
sági élet vérkeringésébe. Különösen most, amikor 
közgazdaságunk súlyos vérszegénysége miatt tik-
kadtam szomjazza a felfrissülést és minden pará-
nyi tőkére szüksége van, hogy organizmusát élet-
ben- tarthassa. Jogoisan várhatná tehát a közvéle-
mény, hogy Káldy Jenő a veszély pillanatában 
a közgazdasági élet rendelkezésére áll a magyar 
nemzettől kapott sok-sok millió pengővel. 

Minderről azonban szó sincs. „Ká spur", a 
mint a pesti argó mondja. Káldy vezérigazgató 
úrnak eszébe sem jut az efféle kötelezettség. Ö ele-
get tett azzal, hogy lefölözte ós kifejte a millió-
kat, amiknek a megszerzését ez a jámbor ország 
monopóliummal tette lehetővé neki. Egyéb köte-
lezettségről nem akar tudni. 

Hihetetlenül hangzik, de így van. Káldy ve-
zérigazgató úr roppant jövedelmeinek és fölbe-
csülhetetlen vagyonának .sehol sem találjuk nyo-
mát a magyar közgazdasági életben. 

Egészen bizonytjs ennek folytán, hogy ez a 
vagyon külföldi érdekeltségekben helyeztetett el, 
itthoni kötelességeinek teljes negligálásával. Ma-
gyarországot gyarmatnak tekinti Káldy vezér-
igazgató úr, amely osak arra jó, hogy a pénzt 
megkeresse. Minél több pénzt, amit aztán külföl-
dön helyez el. Ha ez nem a legkirívóbb pékiája a 
gazdasági defetizmusnak, akkor nem találunk ki-
fejezést a jellemzésére. 

A sir o k ápolása 
úgy a régi kerepesiúti, mint az ú j központi 
izraelita temetőben április hó 12-én veszi 
kezdetét. Befizetések a Pesti Chevra Kadisa 
székházában, VI. ker., Laudon-ucca 3. szám 
alatt már most eszközölhetők, esetleg ugyan-

oda postán is beküldhetők. 
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A z Országos Mezőgazdasági 
kiá l l í tás 

Az idén negyvenedszer megrendezett Országos 
Tenyészállat-, Termény- és Gépkiállítási vásár osz-
tatlan sikert hozott a rendezőknek és a kiállítók-
nak egyaránt. Minden társadalmi rétegből igen 
nagy volt az érdeklődós a kiállítás iránt, úgyfhogy 
a látogatók száma jóval meghaladta az elmúlt 
évit. Nenmesak a hazai szakemberek előtt, hanem 
külföldi látogatók kritikája szerint iß ritka érde-
kességű, gazdag anyagú produktiv eredményt je-
lentő volt az idei jubiláris felvonulás. A vásáron 
résztvevő érdekesebb kiállítókról a következő be-
számolókat közöljük: 

A Községi Élelmiszerüzem a tenyészállatvá-
sáron. A Községi Élelmiszerüzem húszéves jubi-
leuma alkalmából a tenyészállatvásáron impozáns 
kiállítást rendezett, amely művészi szépségével is 
lebilincselte a publikumot. A remeknél remekebb 

Az Első Magyar Részvényserfőződe igaz-
gatósága és felügyelőbizottsága mély meg-
illetődéssel jelenti, hogy a vállalat igazgató-
ságának ós végrehajtó bizottságának érdem-
dús tagja, a vállalat ügyésze, 

S)r. Battgha Gyula 
folyó hó 21-én jobblétre szenderült. 
Évtizedekkel ezelőtt, viszontagságos idők-
ben kezdte meg nálunk munkásságát és 
éppen ilyen helyzetekben tett kitűnő szolgá-
latai teszik emlékét felejthetetlenné. Az 
életnek legnehezebb pillanataiban is megta-
lálta az eszményekhez vezető utat, nemes 
tradícióknak volt fáklyavivője, harmonikus 
élete mindnyájunknak példaképül szolgál-
hat. 

Őszintén gyászoljuk benne a kedves mun-
katársat, igaz barátot. 
Emlékét mindenkor kegyelettel őrizzük meg. 

Budapest, 1931. március 21. 

harapni valók festői dekórumokká változtak át eb-
ben a húsbarlangban, ahol a sonkák, kolbászok, 
hurkák, sajtok, szalonnaoldalak, hordózsirok, a 
legkitűnőbb kappanok és fácánok képviselték a 
földtani képződményeket és ingerelték'az Ínyencek 
szemét és orrát. A kormányzó és felesége is meg-
látogatták ezt a kiállítást és több mint félóra 
hosszat időztek ott, miközben az üzem részletei 
iránt is behatóan érdeklődtek. Jellemző az üzem 
fejlődésére, hogy 1911-ben — az alapítás esztende-
jében — az összforgalom 2,826.000 kilogramm volt, 
1930-ban pedig 16,369.500 kilogramm, ami 1637 va-
gon horribilis mennyiségnek felel meg. A kor-
mányzó legteljesebb elismerését fejezte ki Reich 
Samu vezérigazgató előtt a látottak fölött. A 
nagyközönség érdeklődése is mindvégig igen élénk 
volt a Községi Élelmiszerüzem és árúi iránt. Kü-
lönösen rengetegen vásárolták az egy pengős cso-
magokban összeválogatott különböző felvágotta-
kat, melyek minőségükkel egyaránt a vásár szen-
zációi közé emelkedett. 

A Mezőgazdaság egyik legnagyobb értéke a 
Magyar Magtenyésztési Rt. (Budapest, IV., Kos-
suth Lajos-utca 3. és Szép-utca 1.) kollekciója a 
világhírű inonori magvakból, melyek iparmű ve-
szeti szempontból is figyelemreméltó keretét Mál-
nai Béla tervezte. 

A Magyar Ruggyantagyár Rt. az érdekkörébe 
tartozó vállalatokkal együtt impozáns pavillon-
ban mutatta be azokat a gyártmányokat, amelye-
ket a mezőgazdaság számára készít. A kiállításon 
ú j cikkel ismerkedtünk meg: az Emergé gumiba.i-
t¿szíjjal, amely a mezőgazdasági gépek meghaj-
tását minden más szíjnál olcsóbban és üzembiz-
tosai) bari végzi. 

A Magyar Altalános Ingatlanbank Rt. 

igazgatósága március 17-én megtartott ülésén 
megállapította az 1930. évi mérleg- és eredmény-
számlát. A tiszta nyereség 849.571.96 pengőt tesz 
ki. A nyereség) főleg a folyóüzletekből ered és an-
nak megállapításánál ezúttal is osak a lebonyolí-
tott üzletek vétettek számításba. Az igazgatóság « 
március 31-ére egybehívandó közgyűlésnek rész-
vényenkint 12 pengő, azaz 24 százalék osztalék ki-
fizetését, jövő évre pedig 102.371 pengő 96 fillér 
átvitelét fogja javasolni. A jövő évre átvitt nye-
reség megfelel részvényen kint 1 pengő 70 f-nek. 
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Sszint)ás, és mosi 

VÍGSZÍNHÁZ. 
Az idén 30 éve annak, hogy fíoboz vezérigaz-

gató es Jób Dániel igazgató vezetik a színházat. 
Ez idő alat t a színház vezetői átmentették a régi 
idők nagy értékeit ós nem egy darabot, színészt in-
dítottak útnak az egész világ elismerése elé. A 
szinház folytatja múltjához hű programmját. Ezt 
igazolja az a tény, hogy a jövő szezonra lekötötte 
Bruckner Angliai Erzsébet-jét és talán még az 
idei évadban bemutatja Shaw „Almásszekér" cí-
mű drámáját Hegedűs Gyulával a főszerepben. A 
Vigszinházban egyébként a színpadról pattogó, 
bizsergető zene- és vezényszavak hangzanak ki. 
Valaki megint kijön a kisajtón és az így támadt 
nyíláson belátni a színpadra. Bródy István a 
homlokát törli és a karmesterre néz, majd; azt 
mondja: „Na, most azt hiszem elég, nagyon jól 
ment, nagyszerű." Gaál Franei kedvesen, főzően 
azt mondja... nem, még nem volt jó... csak próbál-
junk tovább.... Bródy István mosolyog, a karmes-
teri pálca felemelkedik a zenekar fölé és a tánc, a 
zene, a próba meg ytovább. Készül a Jirn és Jill. 

o 

A Nemzeti Szinházban 
erősen készülnek a „100 nap"-ra, a Duce darabjára. 
Napoleont Gaál Gyula fogja játszani. 

o 

Belvárosi Szinház. 
Atörvény nevében. Iránydráma a mai igaz-

ságszolgáltatás ellen és az iga'zság mellett, amely 
végül is győz. Fő alakja a vizsgálóbíró ,aki a jogi 
okoskodás útvesztőiben eltéved' és megborzad, 
mikor a gyilkosság gyanúja fiára hárul. Aztán 
szinte újjászületik, mikor kitudódik, hogy nem, 
mégsem a fia a gyilkos. A rendezés, az előadás 
kitűnő. Eltalálja a darab hangulatát. Beregi Osz-
kár játéka, szerepének megformálása élmény. 
Nem is az apát, nem is a bírót játsza meg, hanem 
az embert. Kitűnik az előadásból Gyergyay, eBr-
ki Lili ég Gózon. A diarab sikert érdemel. 

0 

Az U j Szinházban 
Cseh ova társulatát várják. A német színészek a 
„TJebe Unmodern" című nagysikerű vígjátékban 
fognak a közönségnek, a külföldi hírekből Ítélve, 
sikeresen bemutatkozni. Addig is a „Császár Ka-
tonái" megy. A darab szerkezete és építménye ma 
is kitűnően hat .Rakétái ma sem tévesztik hatá-
sukat. Az előadás és a szinház nyeresége Berend 
István. Ez az, úgyszólván még gyerekember, 
mindén színpadon sikerrel állná meg a helyét. A 
szinház többek közt Innoeent Ernő „Zsák-ucca" 
című irodalmi értékű darabjára készül nagy am-
bícióval. 

MAROCCO. 

Bemutatja a Bécsi mozi és Uránia. Forró, égető 
nappalok. Sivatag, tüzelő homoktenger, idegen lé-
gió, halálbamenetelő katonák .A keleti város egyik 
szűk sikátorában kétes lebuj ,tele tarka, színes 
képpel. Katonák, polgárok ,rossz külsejű alakok. 
Fent a pódiumon egy szőke leány, aki furcsa le-
bilincseld hangon sikamlós dalokat énekel. A 
leányt egy marooooi milliomos és egy légiónál1 us 
nézi. A leány a katonára néz vissza... És a dráma 
elindul. 

A cselekmény ? Nem is fontos. A leány oda-
adja a katonának a lakása, kulcsát, Szerelem. Bol-
dog és borzalmas napok. Aztán a katonának men-
ni kell a légióval és nem is akar ja a leányt a ma-
ga bizonytalan, kevesetérő életéhez kötni. Azt 
akarja, hogy a leány felejtse el és legyen boldog 
a milliomos melett. De mikor a leány azt hallja, 
hogy a fiú megsebesült, otthagytja a milliomost, a 
gazdagságot, a pódiumot, eldobja a cipőit és ő is 
a légió szánalmas kíséretéhez, az asszonyok csapa-
tához szegődik. Velük megy a sivatagba az isme-
retlen, bizonytalan élet felé ,a légionárus, a sze-
relnie ,a szíve után. Ennyi a Ifilm meséje. Heppy 
End? Sex apel! Nem, csak éppen ebben a törté-
netben megszólal a szív, az örök emberi szív. A 
rendezés mesterien aknázza ki a dráma lehetősé-
geit. A díszletek, fotográfiák tökéletesek. 

A szereplők mind jók. Adolf Menjou, Gary 
Cooper kitűnőek. Marlene Dietri alakítása meg-
rázóan emberi .Nem csinál semmi különöset, de 
van valami ebben a színésznőben, ami megfogja 
az embert. Túlfűtöt t temperamentuma, átérzett 
játéka, fátyolos hangja nagy művésznővé teszik. 
Van egy-egy jelenete ,amely egészen külön élő 
dráma. Ez a film igazi művészi élmény. 

Az elsodort Buster. Bemutatja a Radius mozi. 
Zenés, énekes, táncos vígjáték. A film meséje öt-
letes. Buster az emberek millióinak faarcú mu-
lattató ja ebben a filmben ötletes, kedves, az ügyet-
lensége megható. A néző csak a film végén veszi 
észre, liogy a sok nevettetésben, ügyefogyott mó-
kában mennyi a filozófia és a könny. Anita Page 
brilliánsan játszik. Nem csoda, ha ennek a film-
nek sikere lesz. 

A M. KIR. OSZTÁLYSORSJÁTÉK 
résztvevői közül legtöbben a régi sorsjegy szá-
maikat t a r t j ák meg, mert így előnyösebben ki-
használhatják az óriási nyerési esélyeket. E 
miatt áll aránylag kevés sorsjegy az ú j vevők 
rendelkezésére az április 17-én kezdődő sorsjá-
tékban. Siessen tehát magáinak sorsjegyet biz-
tosítani, mert legutóbb is sokan, akik a húzás 
előtti napokban akartak sorsjegyet venni, már 
nem kaptak. 



A Székesfőváros 
verseny í árgy a lásai 

I. Ncnietvölgyi-út egy szakaszának csator-
názási munkáira . Ha tá r idő : 1931. ápri l is 7. 
(kedd), délelőtt fél 11 óráig. 
Autsmetikup házi távbeszélőheremdezési mun-
k á k r a a Szt. László közkórházban. Ha tá r idő : 
1931. ápri l is 8., szerda d. e. fél 10 óráig. 

Mázolómunkákra a X., Maglódy-útón épülő 
Hor thy Miklós szeretetotthon tüdőbeteg épüle-
tében. Ha tá r idő : 1931. ápri l is 7. kedd fél 11 
óráig. 

Ablak ponyva munkákra a X., Maglódy-
útoű épülő Hor thy Miklós szeretetotthon tüdő-
betegek épületében. Hatá r idő : 1931. ápril is 7., 
kedd idi. e. fél 10 óráig. 

Padozati laphurkoló munkákra a X., Mag-
lódi-úton épülő Hor thy Miklós szeretetotthon 
tüdőbetegek épületében. Ha tá r idő : 1931. április 
7., kedd d. e. fél 11 óráig. 

Kertészeti munkákra a X., Üllői- és Zágrábi 
úton fekvő bérháza kudvarán . Ha tá r idő : 1931. 
ápril is 7., kedd d .e. fél 11-ig. 

Padlókarbantartási szerek, mosószóda, fém-
tisztító és szappan száll í tására .Határidő: 1931. 
ápril is 14., d. e. 11 óráig. 

Csempe falburkoló m u n k á r a a X., Maglódi-
úton épülő Hor thy Miklós szeretetotthon tüdő-
betegek épületében. Ha tá r idő : 1931. ápril is 7., 
kedd d. e. fél 11 óráig. 

Épületanyagok szál l í tására a köztisztasági 
üzem részére. Ha tá r idő : 1931. április 2-án d. e. 
11 óráig. 

Csatornázási munkálatokra a VI., Jász-ucca 
és keresztező uccákban. Ha tá r idő : 1931. április 
7. d. e. V2II óráig. 

Utrendezési munkákra a II., Bimbó-ucca 
folytatását képező névtelen uccába 1931. április 
7. d. e.  l/-i 11 óráig. 

HANGAY SÁNDOR, 
a kiváló poéta ké t könysorozatot adott ki, me-
lyek már címükben is e lárul ják k iadójuk inten-
cióját. Az egyi ksorozat c íme: „Azért is", mely-
ben harcot hirdet a tehetségtelen öregek ellen. 
A másik sorozat címe.- „Az i f j ú nemzedék . Eb-
ben eg y i f j ú í rónak Szalacsy R. Imrének „Ár-
nyék ,amely elkíséri az embert" című nagyon 
szép reményekre jogosító, tehetséges m u n k á j a 
jelent meg. Hangay ezen ú j k i adványa i t a kö-
zönség inagv érdeklődéssel fogadta annál is in-
kább, mivel a k i tűnő magya r írót a kormányzo 
legfelsőb elismerésben részesítette. 

A BORÁROSTÉRI HID ÉPÍTÉS 
ELŐMUNKÁLATAI. 

A kereskedelmi miniszter fe l i ra tban fel-
h ív ta a főváros polgármesterét, hogy kezdesse 
meg a területrendezési munkála tokat a Boráros-
téri hild pesti hídfőjénél. A területrendezés első-
sorban a villamossínek áthelyezésével és a köz-
r ak t á rak megszüntetésével fog megkezdődni. 
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84.000 sorsjegy közül 42.000 biztosan nyer! 
tehát minden második sorsjegy. 

Első húzás április 17-én kezdődik! 
A sorsjegyek hivatalos ára o s z t á l y o n k é n t , : 
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